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Asbestverwijdering  -  Stand van zaken

De gevaren van asbest zijn al lang bekend. Toch heeft het nog tot 1986 geduurd vooraleer 
er actief werd opgeroepen om, waar technisch mogelijk, asbest in diverse toepassingen te 
vervangen door minder schadelijk materialen. Daarna heeft het nog tot 1998 geduurd om 
de meeste asbesttoepassingen te verbieden en in 2001 maakte een koninklijk besluit een 
einde aan het asbestverhaal door het opleggen van een volledige ban op de productie, de 
verkoop en het gebruik van asbest.

Het enthousiaste gebruik van asbesttoepassingen in het verleden resulteert de dag van 
vandaag in een berg van asbesthoudende materialen en asbesthoudend afval. In de 
Vlaamse woningen, scholen en bedrijven zou naar schatting nog 2,3 miljoen ton asbest 
zitten. Ook de Vlaamse ondergrond zou nog ruim voorzien zijn van asbesthoudende 
materialen. Volgens cijfers uit 2013 bevat de Vlaamse ondergrond 1,8 miljoen ton 
asbesthoudende nutsleidingen.

Eind 2018 lanceerde de Vlaamse Regering een Actieplan ‘asbestafbouw’. Met dit actieplan 
wou en wil de Vlaamse Regering eigenaars stimuleren om asbesttoepassingen, die volgens 
de asbestinventaris in slechte staat verkeren, te verwijderen. Streefdatum voor het 
verwijderen van asbestcementen daken en gevels en losgebonden asbesttoepassingen is 
2034, terwijl voor andere toepassingen de streefdatum 2040 is. Publieke gebouwen 
moeten tegen deze vastgestelde data aan de verplichtingen voldoen.

Al deze asbestverwijderingen resulteren natuurlijk in aanzienlijke hoeveelheden 
asbestafval. In Vlaanderen wordt het hechtgebonden asbest dubbel verpakt, gelabeld en 
afgevoerd naar deponie (stortplaats). Niet-hechtgebonden asbestafval doorloopt, na 
cementering, hetzelfde proces.

Op deze manier ‘begraaft’ Vlaanderen letterlijk het asbestprobleem, terwijl in onze 
buurlanden gewerkt wordt aan alternatieve verwerkingsmethodes die allemaal gericht zijn 
op het denatureren (vernietigen) van de asbestvezel. In Rotterdam (NL) wordt ingezet op 
het denatureren van asbestvezels d.m.v. zuren (Asbetter proces), terwijl in 2019 in Delfzijl 
(NL) een installatie werd gebouwd om met asbest verontreinigd metaalafval te 
recupereren. De asbestvezels werden door thermische denaturatie onschadelijk gemaakt. 
De techniek van thermische denaturatie zou ook toegepast worden in Wolverhampton 
(Thermal Recycling), waar een demo-installatie wordt gebouwd.

Ook in Vlaanderen wil men inzetten op thermische denaturatie. In Houthalen-Helchteren 
wordt ingezet op het saneren van een stortplaats met terugwinning van materialen 



(Enhanced landfill mining) waarbij er plannen zijn om het opgegraven asbestafval via 
pyrolysetechnieken onschadelijk te maken.

1. In 2013 zat nog 1,8 miljoen ton asbesthoudende nutsleidingen in de ondergrond.

a) Hoeveel ton asbesthoudende leidingen zit vandaag nog in de Vlaamse ondergrond?

b) Is de staat (verweringsgraad) van deze leidingen bekend?

c) Is er een verwijderingsstrategie opgesteld voor deze asbesthoudende leidingen?

d) Tegen wanneer moet de Vlaamse ondergrond vrij zijn van asbesthoudende 
leidingen?

2. Cementgebonden afval kan worden aangeboden op categorie 1-stortplaatsen 
(stortplaats voor gevaarlijk afval), maar artikel 5.2.4.1.9 van VLAREM (Vlaams 
reglement betreffende de milieuvergunning) laat toe dat cementgebonden asbestafval 
onder bepaalde voorwaarden ook aangeboden kan worden op categorie 2- en 3-
stortplaatsen. Het probleem met deze bepaling is dat VLAREM asbesthoudend afval 
opdeelt in niet-gebonden (gevaarlijk) asbestafval en cementgebonden asbestafval 
(gevaarlijk maar toegelaten op categorie 2- en 3-stortplaatsen) terwijl er in de 
‘Reguleringsimpactanalyse voor versneld asbestafbouwbeleid’ ook sprake is van een 
derde categorie: semi-gebonden asbestafval. Dat is cementgebonden asbestafval dat 
omwille van de verweringsgraad niet langer als hechtgebonden asbest mag worden 
beschouwd. Deze categorie van asbestafval is echter niet opgenomen in VLAREM II, 
waardoor deze categorie - hoewel gevaarlijk - nog steeds beschouwd wordt als 
hechtgebonden asbest en dus gestort mag worden op categorie 2- en 3-stortplaatsen.

a) Sterk verweerd cementgebonden asbest is gevaarlijk voor de volksgezondheid en 
zou dus ook als dusdanig beschouwd moeten worden bij de afvoer naar deponie. 

Zal de minister deze vaststelling meenemen naar de volgende herziening van 
VLAREM (VLAREM-trein)?

b) Welke stappen zal de minister ondertussen ondernemen om ervoor te zorgen dat 
sterk verweerd cementgebonden asbest niet langer aangeboden kan worden op 
categorie 2- en 3-stortplaatsen? Kan de minister daarvoor een timing geven?

3. In het buitenland zijn er al stappen gezet naar alternatieve verwerkingsmethodes voor 
asbestafval. Ook de OVAM bracht in 2016 een toonaangevende studie uit over dit 
thema (State of the Art Asbestos).

a) Wat is in Vlaanderen momenteel de stand van zaken in dit soort onderzoek? Welke 
projecten en onderzoeken lopen er momenteel?

b) Bij welke projecten/onderzoeken is de Vlaamse overheid betrokken als 
partner/financierder?

c) Welke alternatieve verwerkingsmethodes voor asbestafval zouden op relatief korte 
termijn uitgerold kunnen worden?

d) Onder andere in Nederland en Groot-Brittannië zijn er beloftevolle installaties voor 
de alternatieve verwerking van asbest in opbouw of reeds operationeel. 

i. Zijn er vanuit Vlaanderen contacten met de projectvoerders en/of de 
betrokken overheden?

ii. Wie verzorgt deze contacten vanuit Vlaanderen?



e) Zal de minister bijkomend inzetten op wetenschappelijk onderzoek hierrond? 
Welke initiatieven zal zij dan op korte termijn nemen?

4. Op een eerdere vraag over de noodzaak tot bijkomende stortcapaciteit, wist de 
minister het volgende te antwoorden: “Aangezien er op heden nog voldoende 
stortcapaciteit beschikbaar is, is er op basis van de huidige inzichten de eerst volgende 
jaren geen noodzaak om extra stortcapaciteit voor asbestafval te voorzien”.

5. Mag ik daaruit begrijpen dat er een moratorium komt op nieuwe asbeststortplaatsen? 
Indien niet, hoe kan de minister dit dan verantwoorden?
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ANTWOORD 
op vraag nr. 764 van 18 juni 2020
van JOHAN DANEN

1. a) In aanloop naar de goedkeuring van het Actieplan asbestafbouw in 2018 was de 
inschatting dat er nog zo’n 40.000 km aan asbestcementen nutsleidingen aanwezig 
zijn in de ondergrond. 

b) Asbestcementen nutsleidingen bestaan uit rioleringen, drinkwaterleidingen en 
gasleidingen. Voor rioleringen gebeurt er regelmatig onderzoek naar de toestand 
van bestaande en oudere rioleringen in het kader van het beheer, onderhoud en 
vervanging ervan. De staat van nutsleidingen zoals drinkwater- en gasleidingen 
wordt in het kader van beheer gecontroleerd op hun doorvoerfunctie maar de staat 
van het asbestcement kan in regel enkel bij het openleggen van de 
nutsleidingensleuf worden beoordeeld. Belangrijk is dat in tegenstelling tot 
asbestcementen toepassingen in de buitenschil zoals dak- en gevelbekleding deze 
nutsleidingen niet onderhevig zijn aan dezelfde verweringsprocessen omdat ze 
ingesloten zitten in de bodem. Bij werken in het nutsleidingstracé is het uiteraard 
een aandachtspunt om de leidingen niet te beschadigen. 

c) Binnen de scope van het asbestafbouwbeleid is er geen versnelde afbouwstrategie 
voorzien. Het asbestafbouwbeleid mikt op de afbouw van de risicovolle 
asbesttoepassingen tegen respectievelijk 2034 en 2040. De risico-urgentie is niet 
van toepassing op deze nutsleidingen en bovendien zou een versnelde verwijdering 
niet kosten-batig zijn. De financiële consequenties en de maatschappelijke hinder 
voor omwonenden, handelaars en de lokale mobiliteit zouden zeer zwaar zijn. De 
drinkwatermaatschappijen hebben een versneld uitfaseringsbeleid met 
buitengebruikstelling van hun asbestcementen drinkwaterleidingen. Artikel 5.3.8.2 
van het Vlarema bepaalt de te nemen maatregelen bij het buiten dienst stellen van 
een ondergrondse nutsleiding. 

d) Vermits het financieel en praktisch niet haalbaar is, zijn hiervoor geen mijlpalen 
vooropgesteld. De huidige praktijk van uitfasering en wegnemen bij werken is 
kosten-baat het meest opportuun. De best mogelijke inschatting is dat jaarlijks zo’n 
600 ton aan asbestcementen nutsleidingen gestort worden.  

2. a) De term semi-hechtgebonden asbest is noch in de Vlaamse milieuwetgeving, noch 
in de Federale arbeidswetgeving juridisch verankerd. Ze is enkel conceptueel 
geïntroduceerd om verweerde, asbestcementen buitentoepassingen te benoemen. 
In die geest wordt het gehanteerd binnen standaardprocedures voor deskundigen 
die asbestinventarissen of sloopopvolgingsplannen opmaken. Het gebruik van de 
term maakt het eenvoudiger te duiden dat door verwering de initieel intacte 
hechtgebonden materialen bindingskracht verloren en dus omzichtiger moeten 
behandeld worden. De wetgevende bepalingen voor het transporteren en storten 
van asbestcement afval leggen een emissievrije verpakking op zodat tijdens 
transport en storten geen vezels vrijkomen. Dit is een resultaatsverbintenis, 
ongeacht de staat van het asbestcement. De courante praktijk van dubbelwandige, 
hermetische afsluitbare verpakking volstaat om ook verweerd asbestcement veilig 
te transporteren en storten. Dit is volledig analoog aan de situatie en praktijk in 
onze buurlanden. 



b) Momenteel is er geen categorie 3 stortplaats meer in exploitatie die 
asbestcementafval mag aanvaarden. Enkel nog categorie 1 of 2. Gelet op 
voorgaande duiding is er geen aanleiding noch nieuwe risicocontext om het storten 
van verweerd asbestcementafval op categorie 2 stortplaatsen te verbieden. 

3. a) Aansluitend op de State of the art studie van OVAM gaf de Nederlandse overheid 
de opdracht tot het uitvoeren van een gelijkaardige studie in Nederland. De OVAM 
begeleidde deze studie mee als lid van de expertengroep. In navolging van deze 
studie-initiatieven begonnen de veelal buitenlandse technologiebezitters met het 
zoeken van partners en investeerders om een Belgische of Nederlandse 
pilootinstallatie op te starten. De OVAM vervult in deze trajecten een faciliterende 
rol. Binnen Vlaanderen is de status momenteel dat bedrijven de mogelijkheden en 
partnerschappen verkennen. Concrete initiatieven op korte termijn zijn de OVAM 
nog niet bekend. Het is en blijft een economisch en marktgedreven gegeven of 
Vlaamse-Belgische bedrijven hierin willen investeren. Vertrouwen in de technische 
maturiteit en betaalbaarheid van de technieken vormen de belangrijkste 
aandachtspunten. 

b) Aansluitend op voormelde studies liet de OVAM een aanvullende studie uitvoeren 
om de socio-economische parameters en randvoorwaarden te schetsen als 
achtergrond voor een businessmodel van een Vlaamse pilot-of full-scale installatie. 
In diezelfde periode was de OVAM ook partner in een internationaal consortium voor 
een Interreg-project waarvan de projectkandidatuur helaas niet weerhouden werd. 
De OVAM zal ook in de toekomst deze rol als partner en facilitator blijven vervullen. 
Zij beschikt zelf niet over cofinancieringsmiddelen voor pilootprojecten. Ook binnen 
de Vlaamse overheid bestaat er geen specifiek financieringskanaal maar uiteraard 
wel de meer generieke ondersteuningskanalen voor innovatie zoals bijvoorbeeld 
binnen de portfolio van VLAIO.  

c) Chemische en mechanisch-chemische destructietechnieken lijken momenteel een 
voorsprong te hebben op andere technieken. Daarnaast is ook denaturatie 
interessant indien de hoge energiekost op een groene en betaalbare manier kan 
worden ingelost. Van de eerste variant is in Nederland een pilootproject Asbeter 
lopende en van de tweede variant zijn ook reeds veelbelovende labo- en piloottesten 
uitgevoerd in het buitenland. De stap naar full-scale maturiteit op korte termijn is 
evenwel voor geen van beide varianten al aangetoond. 

d) Het is de OVAM die vanuit haar kerntaak asbest en haar regisserende rol in het 
asbestafbouwbeleid deze contacten onderhoudt. Deze contacten zijn zowel met de 
projectvoerders, hun begeleidende studiebureaus als de bevoegde overheden. 

e) De OVAM zal binnen haar lopende contacten blijven opvolgen of een initiatief voor 
een pilootinstallatie in Vlaanderen kan opstarten. In een dergelijk traject zal het ook 
aangewezen zijn in een opvolging door een kennisinstelling te voorzien. Om de 
investeringskost te verlagen, lijkt het voor bedrijven interessant om Europese 
financieringskanalen te kunnen aanspreken. Het momentum van een nieuwe call 
waarin de scope van een dergelijk pilootproject past, kan dan ook mee bepalend 
zijn.  

4-5.Elke vergunningsaanvraag dient als geheel bekeken te worden. Er is vandaag 
inderdaad voldoende capaciteit voor het storten van asbestcement, maar naast 
capaciteit zijn er nog andere criteria om rekening mee te houden. 


